
W arszawa, dnia 10 października 2017 r.

Do: Dyrektora Mazowieckiego Oddziału Wojewódzkiego Narodowego 

Funduszu Zdrowia

ul. Chałubińskiego 8, 00-613 Warszawa

Wnioskodawca: P....................S...........................

prowadzący działalność gospodarczą pod firm ą........

N IP :......................

ul.................... , 00-000 .....................

zastępowany przez: adwokata.........................................
(adres w stopce pisma)

WNIOSEK O WYDANIE PISEMNEJ INTERPRETACJI CO DO ZAKRESU I SPOSOBU 

ZASTOSOWANIA PRZEPISÓW PRAWA

Działając w imieniu wnioskodawcy, na podstawie udzielonego mi pełnomocnictwa 

(w załączeniu), na podstawie art. 10 ust. 1 ustawy o swobodzie działalności gospodarczej z dnia 2 lipca 2004 

r. (Dz.U. Nr 173, poz. 1807 ze zm.) w zw. z art. 109 ust. ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej 

finansowanych ze środków publicznych z dnia 27 sierpnia 2004 r. (Dz.U. Nr 210, poz. 2135 ze zm.), wnoszę 

o wydanie pisemnej interpretacji co do zakresu i sposobu zastosowania przepisów ustawy o świadczeniach 

opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych z dnia 27 sierpnia 2004 r. (Dz.U. Nr 210, poz. 

2135 ze zm.) oraz rozporządzenia Ministra Zdrowia w sprawie recept lekarskich z dnia 8 marca 2012 r. 

(Dz.U. z 2012 r. poz. 260 ze zm.).



UZASADNIENIE

Stan faktyczny

Wnioskodawca........................ .jest osobą fizyczną, prowadzącą działalność gospodarczą pod firmą

............................  (agencja pracy tymczasowej, zwana dalej A .............), zarejestrowaną w Centralnej

Ewidencji i Informacji o Działalności Gospodarczej.

A ...........  zatrudnia cudzoziemców na podstawie umów, którzy wykonują pracę na rzecz

pracodawców użytkowników (tj. pracodawców, na rzecz których faktycznie świadczą pracę). Składki na 

ubezpieczenie zdrowotne cudzoziemców są odprowadzane przez A .............

Cudzoziemcom zatrudnionym w A ........... nieposiadającym nr PESEL, a jedynie nr paszportu,

nie jest udzielana opieka zdrowotna z NFZ (tj. nie są przyjmowani do lekarza), a wystawiane przez 

lekarzy dla w/w cudzoziemców recepty na zakup leków refundowanych przez NFZ, są w stu 

procentach odpłatne.

Co do zasady na podstawie art. 7 ust. 1 pkt 3 ustawy o ewidencji ludności z dnia 24 września 2010 r. 

(Dz.U. Nr 217, poz. 1427 ze zm.), nr PESEL jest nadawany cudzoziemcom zamieszkującym na terytorium 

Rzeczypospolitej Polskiej w związku z:

a) uzyskaniem prawa stałego pobytu przez obywatela państwa członkowskiego Unii Europejskiej, 

obywatela państwa członkowskiego Europejskiego Porozumienia o Wolnym Handlu (EFTA) - strony 

umowy o Europejskim Obszarze Gospodarczym i obywatela Konfederacji Szwajcarskiej,

b) uzyskaniem prawa stałego pobytu przez członka rodziny obywatela państwa członkowskiego Unii 

Europejskiej, obywatela państwa członkowskiego Europejskiego Porozumienia o Wolnym Handlu (EFTA) 

- strony umowy o Europejskim Obszarze Gospodarczym i obywatela Konfederacji Szwajcarskiej,

c) udzieleniem zezwolenia na pobyt stały,
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d) udzieleniem zezwolenia na pobyt rezydenta długoterminowego Unii Europejskiej,

e) uzyskaniem statusu uchodźcy,

i) uzyskaniem ochrony uzupełniającej,

g) uzyskaniem azylu,

h) uzyskaniem zgody na pobyt tolerowany,

i) uzyskaniem ochrony czasowej,

j) uzyskaniem zgody na pobyt ze względów humanitarnych.

Powyższy przepis nie wymienia osób przebywających w Polsce na podstawie wiz oraz 

zezwoleń na pobyt czasowy. W takim przypadku cudzoziemiec na podstawie art. 16 ust. 2 w zw. z 

art. 7 ust. 2 ustawy o ewidencji ludności, może wystąpić z wnioskiem o nadanie nr PESEL, z tym, 

że musi wykazać, iż jest obowiązany na podstawie odrębnych przepisów do posiadania numeru 

PESEL.

Ustawa o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych z 

dnia 27 sierpnia 2004 r. (Dz.U. Nr 210, poz. 2135 ze zm.) oraz rozporządzenie Ministra 

Zdrowia w sprawie recept lekarskich z dnia 8 marca 2012 r. (Dz.U. z 2012 r. poz. 260 ze zm.) 

nie przewidują obowiązku posiadania przez cudzoziemców nr PESEL, celem skorzystania z 

opieki zdrowotnej oraz obowiązku wskazania nr PESEL na recepcie wystawionej na zakup 

leków refundowanych przez NFZ. W przypadku braku nr PESEL, wystarczającym jest 

posiadanie przez cudzoziemców nr paszportu, co potwierdzają poniżej przytoczone przepisy w/w 

ustawy oraz w/w rozporządzenia.

Art. 15 ust. 1 ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków 

publicznych stanowi, iż świadczeniobiorcy mają, na zasadach określonych w ustawie, prawo do 

świadczeń opieki zdrowotnej, których celem jest zachowanie zdrowia, zapobieganie chorobom i 

urazom, wczesne wykrywanie chorób, leczenie, pielęgnacja oraz zapobieganie niepełnosprawności 

i jej ograniczanie.
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Art. 20 ust. 1 w/w ustawy mówi, że świadczenia opieki zdrowotnej w szpitalach i 

świadczenia specjalistyczne w ambulatoryjnej opiece zdrowotnej są udzielane według 

kolejności zgłoszenia w dniach i godzinach ich udzielania przez świadczeniodawcę, który 

zawarł umowę o udzielanie świadczeń opieki zdrowotnej.

Zgodnie z art. 20 ust. 2 pkt 3 lit d w/w ustawy, świadczeniodawca, o którym mowa w 

ust. 1, wpisuje za zgodą świadczeniobiorcy lub jego przedstawiciela ustawowego numer 

PESEL, a w przypadku jego braku - numer dokumentu potwierdzającego tożsamość 

świadczeniobiorcy.

W myśl art. 20 ust 2a pkt 2 w/w ustawy, w przypadku świadczeń opieki zdrowotnej 

udzielanych na podstawie skierowania, świadczeniobiorca jest obowiązany udostępnić 

świadczeniodawcy, przed dokonaniem wpisu na listę oczekujących, kod dostępu do 

skierowania w postaci elektronicznej oraz nr PESEL, a w przypadku osoby, która nie ma 

nadanego numeru PESEL - numer paszportu lub innego dokumentu potwierdzającego 

tożsamość.

§ 3 ust. 1 pkt 2 lit f  i g rozporządzenia Ministra Zdrowia w sprawie recept lekarskich 

z dnia 8 marca 2012 r. (Dz.U. z 2012 r. poz. 260 ze zm.) stanowi, iż recepta, na której co 

najmniej jeden z przepisanych leków, środków spożywczych specjalnego przeznaczenia 

żywieniowego, wyrobów medycznych, dla którego wydano decyzję o objęciu refundaq'ą w 

rozumieniu przepisów ustawy o refundacji, ma być wydany za odpłatnością, o której mowa 

w art. 6 ust. 2 ustawy o refundacji, obejmuje:

g) numer PESEL - jeżeli dotyczy, a w przypadku dziecka nieposiadającego numeru 

PESEL lub niemożności ustalenia tego numeru - numer PESEL przedstawiciela ustawowego 

lub opiekuna faktycznego w rozumieniu art. 3 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 6 listopada 2008 r. 

o prawach pacjenta i Rzeczniku Praw Pacjenta (Dz.U. z 2017 r. poz. 1318 i 1524) wraz z 

adnotacją o zamieszczeniu numeru PESEL osoby innej niż pacjent i podpisem osoby 

uprawnionej; w przypadku pacjenta, który ukończył 75. rok życia, nieposiadającego numeru 

PESEL - jego datę urodzenia,
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f) numer paszportu lub innego dokumentu ze zdjęciem potwierdzającego tożsamość -w 

przypadku cudzoziemca niebędącego osobą uprawnioną do świadczeń opieki zdrowotnej na 

podstawie przepisów o koordynacji, a w przypadku osoby posiadającej Kartę Polaka - numer 

Karty Polaka.

Mając na uwadze powyższe, w ocenie wnioskodawcy, wystarczającym jest 

legitymowanie się przez cudzoziemców nr paszportu, a nie nr PESEL, celem skorzystania 

z opieki zdrowotnej oraz zrealizowania recepty wystawionej na zakup leków 

refundowanych przez NFZ.

Pytanie

1. Czy w opisanym stanie faktycznym, wystarczaj ącym j est posiadanie przez cudzoziemca 

(któremu nie nadaje się nr PESEL na podstawie art. 7 ust. 1 pkt 3 ustawy o ewidencji 

ludności z dnia 24 września 2010 r. (Dz.U. Nr 217, poz. 1427 ze zm.) nr paszportu, 

celem skorzystania z opieki zdrowotnej oraz zrealizowania recepty wystawionej na 

zakup leków refundowanych przez NFZ?

2. Jakie dokumenty winien okazać cudzoziemiec (któremu nie nadaje się nr PESEL na 

podstawie art. 7 ust. 1 pkt 3 ustawy o ewidencji ludności z dnia 24 września 2010 r. 

(Dz.U. Nr 217, poz. 1427 ze zm.) posiadający nr paszportu, celem skorzystania z opieki 

zdrowotnej oraz zrealizowania recepty wystawionej na zakup leków refundowanych 

przez NFZ?

3. Jakim identyfikatorem mogą posługiwać się cudzoziemcy, którzy nie posiadają numeru 

PESEL, żeby została w systemie EWUS zweryfikowana kwestia ich ubezpieczenia 

zdrowotnego (czy wystarczy data urodzenia i numer paszportu)

Załącznik:
1. odpis pełnomocnictwa

Adwokat
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